

[Text]

nothing interfered with the reserve the way it is now, so that they would not lose any land. I am actually anticipating a park south of the reserve along the banks of the lower Grand to Lake Erie. I would like to know what procedure we should follow, or I should follow, in pursuing this project and the possibility eventually of establishing a park.

Mr. Ciaccia: Mr. Chairman, normally this item would be discussed with the conservation program. However, we have with us Mr. Peter Lesaux who has joined our program from the parks and perhaps if he knows anything about this particular matter, he could answer your question.

Mr. P. Lesaux (Acting Director, Indian-Eskimo Economic Development, Department of Indian Affairs and Northern Development): I can perhaps, sir, just offer you some advice on how it may proceed. I should first perhaps identify some of the inhibitions, and I do not wish to convey a sense of pessimism but the inhibitions, and how perhaps to overcome these.

First of all, it must be recognized that the provincial government of Ontario has a very vital, a direct role to play and I think as the initial step in seeking to establish this kind of historical setting it would be advisable for the parties concerned with your co-operation perhaps, to approach the provincial government. The provincial government can then choose at least two courses of action. One is to establish such a park or an historical setting within its own provincial sphere without the co-operation or help of the federal authorities, or it may choose, as it has done elsewhere, to seek a partnership kind of arrangement with the federal authority through the National Historic Sites Service.

• 1020

Now, at the federal level, this would be on the recommendation of the National Historic Sites and Monuments Board, which is an independent commission, reporting direct to the Minister of Indian Affairs and Northern Development. I could visualize this board's making a recommendation, assuming it is in the positive, to create in that setting an historic park or an historic site.

You might also wish to involve the Six Nations People. They would have, I think, a very direct attachment to this kind of historic setting. So you have three parties to approach, perhaps. I suggest that the first party is the provincial government of Ontario, next the Six Nations people—perhaps coincident with the province—and the third step would be the National Historic Sites and Monuments Board.

Mr. Blackburn: Thank you. I take it that the main reason for approaching the government relates to the acquisition of land?

Mr. Lesaux: Yes, that is correct.

Mr. Blackburn: In other words, the federal government actually has no right to set aside any land in the provinces for historical parks?

Mr. Lesaux: That is right.

Mr. Blackburn: The purchase of the land, then, would be the responsibility of the provincial government of Ontario in this case?

[Interpretation]

appartenant à la réserve. Le parc pourrait s'étendre au sud de la réserve des deux côtés du cours inférieur de la rivière Grand jusqu'au lac Erié. Je voudrais savoir ce qu'on peut faire pour promouvoir ce projet.

M. Ciaccia: Monsieur le président, cette question devrait être normalement examinée dans le cadre du programme de conservation. Mais comme M. Peter Lesaux était à Direction des parcs avant de venir chez nous, il pourrait peut-être vous donner de plus amples détails à ce sujet.

M. P. Lesaux (directeur suppléant, Direction du progrès économique des Indiens et des Esquimaux, ministère des Affaires indiennes et du Nord canadien): Je pourrais vous donner quelques conseils sur la façon de procéder. Sans verser dans le pessimisme, je voudrais d'abord vous signaler quelques obstacles et la façon de les surmonter.

Tout d'abord, il ne faut pas oublier que le gouvernement provincial de l'Ontario est intéressé au premier chef au projet et qu'il serait donc opportun de commencer par le consulter. Le gouvernement provincial peut procéder de deux manières. Une de ces façons de procéder serait de créer un parc de ce genre ou un site historique dans sa sphère propre sans la collaboration ou l'aide du gouvernement fédéral ou, comme cela s'est fait ailleurs, s'associer au gouvernement fédéral par l'intermédiaire de la Direction des parcs nationaux et des lieux historiques.

Au palier fédéral, cela se ferait sur la recommandation de la Commission des lieux et monuments historiques, commission indépendante comptable directement au ministre des Affaires indiennes et du Nord canadien. Je verrais très bien cette commission faire une recommandation positive visant la création d'un parc national et d'un lieu historique.

Vous aimeriez peut-être aussi y intéresser les Six Nations. Elles éprouveraient un sentiment d'attachement envers un tel lieu historique. Vous avez donc trois parties intéressées à contacter: d'abord le gouvernement provincial de l'Ontario, ensuite les Indiens des Six Nations, peut-être conjointement avec la province, et la Commission des lieux et monuments historiques.

M. Blackburn: Merci. La principale raison pour s'adresser au gouvernement serait sans doute pour l'acquisition des terres?

M. Lesaux: Oui.

M. Blackburn: Le gouvernement fédéral n'a donc pas le droit de réserver des terres dans les provinces pour la création de parcs historiques?

M. Lesaux: En effet.

M. Blackburn: L'acquisition des terres serait faite dans ce cas par le gouvernement provincial de l'Ontario?